
A Nemzetközi Nptcp alkalmából 
szeretettel kösJöhtjuk 
az intézményeinkben oktató, 
dolgozó és tanuló nőket / 

Az ifjúsági parlamenten hallottak nyomában 

Az MSZMP József Attila Tu-
dományegyetemi Bizottsága leg-
utóbbi ülésén megvitatta az egye-
tem középtávú (1976—1980 évek-
re szóló) feladattervét. Megálla-
pítottak, hogy az ötödik ötéves 
tervben a társadalmi igények ve-
tületeként tudományegyetemün-
kön is még összet'ogottabb, még 
hatékonyabb munkára van szük-
ség. 

Tanszékcsoportok 
Az oktató-nevelő. és tudomá-

nyos munka tervszerű fejlődésé-
nek fontos feltétele az ú j köve-
telményeknek megfelelő szerve-
zeti keretek biztosítása. Az egye-
tem szervezeti rendje megfelelő 
alapot ad az oktató, kutatómun-
ka színvonalas végzéséhez a terv-
időszakra, sem a szervezeten, 
sem a szabályzatokon nagy, a 
lényeget érintő változás nem 
szükséges, de felülvizsgálatuk, 
esetleges módosításuk időszerű. 
A tanszéket, mint alapegységet 
továbbra is elsődlegesnek kell 
tartani, de a fej lődés igénye az, 
hogy tanszéki szervezet az integ-
rálódás irányába fe j lődjön. A z 
egyetemen jelenleg működő szak-
csoport rendszer ezirányba hat. 
A kari szakcsoportoknak egy ma-
gasabb szintű formáját, a tan-
székcsoporttá történő átszervezé-
sét tervezik ebben a tervidőszak-
ban. A közel jövő konkrét tovább-
lépésének lehetőségét ezen for-
mák feladatainak, hatáskörének 
növelésében látják. Ü j szervezeti 
egységek (tanszéki csoportok, ku-
tatócsoportok) létrehozására van-
nak elképzelések az egyetemen, 
de ezek megvalósítására csak a 
személyi és tárgyi feltételek meg-
léte esetén kerülhet sor. A fel-
adattervben szerepel, hogy szük-
séges a központi egységek (Mar-
xizmus—leninizmus tanszékek. 
Kibernetikai Laboratórium, Köz-
ponti Idegennyelvi Lektorátus» 
munkájának a karok oktató-ne-
velő tevékenységéhez való szoro-
sabb kapcsolódása. Szervezetileg 
még jobban meg kell teremteni 
annak lehetőségét, hogy ezen egy-
ségek oktatói a karok munkája 
ban résztvegyenek, s keresni ke":! 
azokat a formákat, amelyekkel a 
marxista tárgyak és a szaktár-
gyak kapcsolatát biztosítani lehet 
Kívánatos a következő években 
a szakbizottságok működésének 
kiszélesítése, hatáskörének fej-
lesztése is. 

A képzés tartalmi és módszer-
beli korszerűsítését szolgáló ten-
nivalókkal kapcsolatban hangsú-
lyozták, hogy a tartalmi követel-

"Jnények közül alapvető az ÚJ tan-

leiai nyelnek. bevezetésének 
% 

munkálatai, .a teljes képzési 
anyag kidolgozása. S érvényesí-
teni kell a tervidőszakban azt az 
elvet, hogy az oktatási alap- és 
segédanyagok terjedelme igazod-
jon az oktatott tárgy súlyához, a 
szakemberképzésben betöltött je-
lentősegéhez, és hogy a szüksé-
ges anyagok a hallgatók rendel-
kezésére álljanak. Ugyanakkor a 
hallgatóság felelős részvételével 
meg kell vizsgálni a tanulmányi 
követelmények teljesítésével járó 
időbeli terhelést is. Kiemelt fel-
adatként kell kezelni a tanárkép-
zés korszerűsítését. Fokozott gon-
dot kell fordítani a jövőben a 
minőségi oktatásra. Tovább kell 
erősíteni az oktató-nevelőmunka 
világnézetet formáló hatását. A 
tartalmi követelményekhez szoro-
san kapcsolódó formai célkitűzé-
seket illetően a feladatterv leszö-
gezi, hogy az ötödik ötéves terv 
időszakában is törekedni kell 
olyan intenzív oktatási formák 
felhasználására, amelyek a hall-
gatók nagyobb aktivitását, vá-
lasztott pályára való jobb felké-
szülésüket, vagyis tanulmányaik 
során minél jobb eredmények el-
érését segítik elő. Ezzel összefüg-
gésben rámutatnak arra, hogy 
jobban meg kell világítani az ok-
tatási-nevelési formák segítségé-
vel a pedagógiai, f i lozófiai és 
szakmai összefüggéseket.' Célsze-
rű javaslatok kidolgozása annak 
érdekében, hogy az államvizsga 
komplex jel lege biztosítható le-
gyen. Nagy gondot kell fordítani 
a karok közelmúltban elkészüli 
komplex nevelési tervei\-'k meg-
valósítására. A tervidőszakban 
fokozni kívánják a hallgatók tár-
sadalmi, közéleti aktivitását, 3 
tovább lépnek a közművelődési 
párthatározat megvalósításában. 
Tervezik a tanár-továbbképzés 
szervezettebbé tételét. 

Korszerű képzés 

A feladatterv oktatási egysé-
genként tartalmasa, -n k q ^ v é V 
törekvéseket Példáút " azt, n'?e;v 

az Állam- és Jögtudornávyl K" 
ion ferőfeszíté*ekétl kall te>ir a 
kiscsoportos oktatás fe".'.»u-Uti.en 
biztosítás; ra; kís 'rl tként pruush-
kozni kel/ kari tananya1, JK ¡^'-sü-
tésével: a szakdolgozatok syjnvo-
nalának emeléséhez szüks a 
tanszéki segítség szervezetté té-
tele. A -Bölcsészettudományi Ka* 
ron teljesebbé kell tenni a szak-
módszertani hálózatot: a több 
fokozatú képzés bevezetésére * z 
ideeeinyelv i szakokon kívánatos 
íavaslatokat kidolgozni, és szor-
^«IniBiíni kell ú> képzési átfak be-

íFoigiuias a 2. oldalon) w 

A legfontosabb 
feladatokról 

Tegnap, ma, holnap —a menzán 
sak. Van elegendő pohár és szal-
véta is. De ami mégiscsak a leg-
lényegesebb, az ételek minősége, 
&3 sajnos keveset javult. 

A mennyiséggel 
nincs probléma 

Ez volt a véleménye a JATE 
KISZ-bizottsága érdekvédelmi fe-
lelősének, Paplitzky Pál IV. éves 
joghallgatónak, aki a Menzabi-
zottságnak is tagja. Errpl a szerv-
ről kevesen tudnak. Elnöke dr, 
Dáni Sándor, a JTK Ál lamigaz-
gatási és Pénzügyi Jogi Tanszé-
kének adjunktusa. Tag ja i az 5. 
sz. üzemegység vezetői, a J A T E 
Gazdasági Hivatalának képvise-
lői, az egyetemi KISZ-bizottság 
tagjai és minden kollégiumból 
egy-egy KISZ-es. A hallgatók be-
vonásával rendszeresen ellenőr-
zik a menza működését, a leg-
fontosabb problémákat másfél 
havonta gyűléseken beszélik meg. 

— Ezek az ülések panaszna-
pokhoz hasonlítanak — mondta 
Paplitzky Pál. Nem is tudunk 
látványos eredményeket felmu-
tatni. Hosszú évek szívós mun-
kájának sikereként könyvelhet-
jük el végre azt, hogy új tálcá-
kat kaptunk és hogy a hideg éle-
lem kiváltásának módja egysze-
rűbb lett. A munkánk időigényes 
és a befektetett energiánkkal 
nincs egyenértékben az eredmé-
nye. 

— Mit válaszolnak a. menza 
vezetői, a kérdéseitekre? „ 

— Sok panaszt ők is jogosnak 
tartanak. De segíteni nem tud-
nak, a munkaerőhiányra és a 
nem megfele lő tárgyi feltételek-
re hivatkoznak. Szerintem azért 

(Folytatás a 3. oldalon.) 

V Á R O S I P R O G R A M : 
Március 15. 10 óra: Koszorú-

zás az Aradi vértanúk terén, a 
Petőf i szobornál. 

Március 15. 11 óra: Nagygyű-
lés a Klauzál téfen. A szónok 
Horváth Lajos, a KTSZ Csong-
rád megyei Bizottságának titká-
ra lesz. 

Március 21. 18 óra: A Szabad-
ság moziban megemlékezést tar-
tanak, amelyen az új, fogada-
lomtevő KISZ-tagok vesznek 
részt. Ezt követően a mozi előtt 
fáklyát gyújtanak és megkoszo-
rúzzák a Tanácsköztársaság em-
lékművét, majd a Rákóczi téri 
Lenin szobornál fogadalomté-
telre kerül sor. 

JUHASZ G Y U L A 
TANÁRKÉPZŐ F Ő I S K O L A : 
Március 1: Plakátpályázat 

hirdetése 
Március ?: Politikai vetélkedő 

a Tamási Aron klubban. 
Március 8: Forradalmiság és 

ifjúság — Karikó Sándor elő-
ödnss.. 

Március 15: Ünnepség a dísz-
teremben délelőtt, majd fe lvo-
nulás. 14 órakor kihirdetik a 
plakátpályázat eredményeit es 
egyben a kiállítás megnyitására 
is sor kerül. 19 órakor f i lmve-
títés lesz a díszteremben. 

Március 21: Megemlékezeeek 
és kulturális programok. 
SZEGEDI O R V O S T U D O M Á N Y I 

EGYETEM: 
Március 7: A SZOTE-klub 

megnyitja a Néprajzi Hetet 
Március 15: Megemlékezes a 

Szemklinika tantermében (Him-

nusz, ünnepi beszéd, irodalmi 
összeállítás, énekkari számok, 
közös éneklés.), ezt követően 
kivonulnak a Klauzál téri nagy-
gyűlésre. 

Márcivs 21—26-ig: Politikai 
Hét lesz a SZOTE-n. 

Március 21.% Részvétel a váro-
si ünnepségen. 

Március 22. 19 óra: Beszélge-
tés alapító KISZ-esekkel; a 
SZOTE KISZ-pályázatra beér-
kezett írott és vizuális műfajú 
pályamunkák értékelése. 

Március 23. 18 óra: Kultúr-
gála. A Pódium műfajban be-
érkezett pályázatok bemutatá-
sa, értékelése. 

Március 24. 19 óra: Egyetemi 
politikai vetélkedő minden hall-
gatói évfolyam, i l letve az OD 
K ISZ részvételével (5-5 fős csa-
patok). 

Március 25. 18 óra: „Tortatú-
ra" az évfolyamok között. 

Március 26. Jó idő esetén dél-
előtt a SZOTE-pályán vegyes 
vetélkedő az évfolyamok között. 
(Rossz idő esetén elmarad.) Te -
kintet nélkül az időjárásra dél-
után 15 órától műsoros záróest 
lesz meghívott előadókkal, majd 
eredményhirdetést tartanak és 
átadják a díjakat. 

JÓZSEF ATTILA 
TUDOMÁNYEGYETEM: 

Március 10-tői a karokon és 
az alapszetvezetekben politikai 
fórumokon a. . Hogyan él jünk?" 
témakör problémáinak megvi-

tatására kerül sor. Megrendezik 
az ifjúsági mozgalom történe-
tével kapcsolatos vetélkedőket 
mindhárom karon, s találkozó-
kat szerveznek a K ISZ alapító 
tagjaival. 

Március 15: Délelőtt 10 óra-
kor kari megemlékezéseket tar-
tanak, majd az ünnepségek 
résztvevői felvonulnak a városi 
koszorúzási ünnepségre. Dél-
után a három kar hallgatói az 
Edzett if júságért akció kereté-
ben sportrendezvényeken vetél-
kednek az Ady téri pályákon. 
Az auditórium maximumbari 
délután fél ftégytől a Country 
együttes, Torma László- és a 
Kisvárday trió műsorára kerül 
sor. Este hat órától a klubban 
Kárpáti Tibor előadóestje, nyolc 
órától pedig a Balázs Béla stú-
dió f i lmjeinek bemutatása lesz. 

Március 21-én: Délelőtt kari 
megemlékezések, maid közösen 
részvétel a városi ünnepségen. 
Délután a KISZ-klubban i f jú -
sági mozgalom-történeti vetél-
kedő. Este a klubban találkozó 
alapító KISZ-tagokkal. 

Március 25-én: 15 órakor.az 
aulában a KTSZ K B vörös ván-
dorzászlajának átadási ünnep-
sége. Klubest. 

Március 31-én: délelőtt az- au-
lában az Országos Tudortlányos 
Diákköri Konferencia megnyitó 
ünnepsége. 

Április 4-én: Megemlékezések 
hazánk felszabadulásának év-
fordulójáról. 

Nincs if júsági parlament men-
zával foglalkozó felszólalók nél-
kül. 1974-ben egymás után áll-
tak fel az emberek a diákság f ó -
rumain: a higiéniára, az ételek 
mennyiségére és minőségére, a 
zsúfoltságra panaszkodtak, A jó 
megfigyelők az 1976-os parla-
menteket követően már azt állí-
tották, hogy a változás szele fú j . 
A menzával kapcsolatban hang-
zottak el ugyan észrevételek, de 
ezek száma jóval kevesebb volt 
az 1974. évinél. Történt valami 
előrelépés? Ennek jártunk utá-
n a . . . 

A menza és a panaszok 

A menza latin eredetű szó, asz-
talt, vagy ebédet jelent. Ma — 
az értelmező szótár szerint — o l -
csó közös étkezdét, diákétkezőt 
értünk az elnevezésen. Ha a men-
za nevét kiejtjük, „ A " menza, 
pontosabban az egyes, kettes, 
hármas, négyes, ötös menzák jut-
nak rögtön eszünkbe. A pontos 

A z ctelkladó pultnál 

név, a cégtábla a következő: 
Debreceni Alföldi Vendéglátó 
Vállalat 5. siámú üzemegysége. 
Konyhája a hozzátartozó JATE-s 
és főiskolás menzákon kívül el-
látja az Egyetemi Éttermet és a 
Janesó és Semmelweis kollégiu-
mokat. 

Ezt a menzát illetik a pana-
szok.. Vegyük őket sorra! Akik a 
kéttes menzán esznek, néha fé l-
órát is a huzatos kapualjban áll-
nak. De ugyanekkora a zsúfolt-
ság másutt is. Télén a kabátok 
okoznak még több kényelmetlen-
séget, kevés a fogas, a táskákat 
— ha nincs üres szék — az ola-
jos parkettára lehet csak letenni. 
A z asztalok szorosan egymás 
mellett állnak, a székek rozogák. 
Csúcsforgalom idején elég egy 
óvatlan mozdulat, s repül az az-
napi menü vagy a földre, v a gya 
másik ölébe. Eddig szó érte a 
tálcákat, evőeszközöket is. Pi l la-
natnyilag új tálcák állnak a hall-
gatók rendelkezésére, amelyek 
már nem vizesek és nem zsíró-



ÚJ PÁRTT ITKÁROK 
Az MSZMP József Attila Tu-

dományegyetemi Bizottsága feb-
ruár 24-i ülésén dr. Krajkó And-
rás elvtársat, aki elhúzódó be-
tegsége miatt kérte felmentését 
titkári funkciójából és végrehajtó 
bizottsági tagságából, érdemeinek 
elismerése mellett felmentette 
Tisztségéből. Az egyetemi pártbi-
zottság új titkárává dr. Székely 
Sándort, a végrehajtó bizottság 
tagját, a JATE Kibernetikai La-
boratóriumának tudományos ve-
zetőjét választották. 

Az MSZMP Juhász Gyula Ta-
nárképző Főiskola Bizottsága feb-
ruár 24-i ülésén dr. Fehér István 
elvtársat, aki tudományos mun-
kájára és a városi pártbizottsá-
gon megnövekedett, felelősség-
teljes munkájára való tekintettel 
a csúcstitkári teendők alól fel-
mentését kérte, felmentette tiszt-
ségéből. A főiskolai pártbizottság 
uj titkárává dr. Kőkuti Lajost, a 
végrehajtó bizottság tagját, a 
Műszaki Ismeretek és Gyakorla-
tok Tanszék tanszékvezető ad-
junktusát választották. 

A közvélemény és a Klubtanács 

Pillanatnyi helyzetkép 
a JATE-klubról 

Szokványos hétköznapi este a 
JATE KISZ-klubjában: a nagy-
teremben előadás van — kevés 
érdeklődő hallgatja. A büfében 
viszont hosszú sor kanyarog, s 
főképpen a sörösládák ürülnek 
gyorsan. A játékteremből billi-
árdgolyók csattogása hallatszik, 
az L-alakú folyosón pedig alig 
találni üres helyet. A sétálgató-
kat, kártyázókat, sör mellett cse-
vegőket láthatóan nem az elő-
adás csalogatta le. (A helyzetkép 
bizonyságaként álljon itt egy ki-
rívó példa: múlt év december 7-
én írd és mondd öten voltak kí-
váncsiak a másutt nagy érdeklő-
déssel kísért „Lótól a lóerőig" 
című előadásra!) 

Beszélgető partnereim rendsze-
res klublátogatók, mégis csupán 
alig néhány „nagytermi rendez-
vényen" vettek részt. Amikor a 
klub elmúlt félévi programjairól 
kérem a véleményüket, szívesen 
mondják — név nélkül. (Vajon 
miért csak így?! ) Akad közülük, 
aki a műsorok kevésbé változa-
tos voltát említi kifogásként, má-
sok pedig kifejezetten pihenni, 
kikapcsolódni, vagy netán egy-
egy pofa sörre jönnek le. Megint 
mások — mondván ezt többektől 
hallották — a discok számának 
heti kettőre emelése mellett 
szállnak síkra, mert, ugye, 
mégiscsak akkor van a klubban 
teltház! Akad olymódon kritizáló 
is. aki szerint az igények felmé-
rése nem megfelelő. Mikor ötle-
tet' kérek tőle — cigarettafüstbe 
burkolózik és hallgat. A vélemé-
njtek. tehát megoszlanak.. . De 
nemcsak most és itt, hanem úgy 
általában is! 

A Klubtanáes 
Valóban: a klubnak több, mint 

ezer tagja van, az igények, az el-
várások érthetően nagyon is kü-
lönbözőek, szerteágazóak. Éppen 
ezért a szűk körű klubvezetősé-
get már régóta foglalkoztatta a 
gondolat: miként lehet a klub-
tagok a hallgatók kívánságait 
mind teljesebben kielégíteni, még 
jobbá, színvonalasabbá tenni a 
programot? A lehetőségek latol-
gatása során felmerült kérdésre 
most dr. Simoncsics János, a 
JATE közművelődési bizottságá-
nak titkára adja meg a választ: 

— Éppen egy esztendeje vető-
dött fel a közművelődési bizott-
ságon a megoldás lehetősége, 
amelynek nyomán az elmúlt év 
novemberében megalakult a klub 
testületi vezető szerve, a Klub-
tanács. Ez a szerv demokratiku-
sabb vezetést biztosít majd, sta-
bilabbá teszi a klub működését. 
Többen beleszólhatnak a progra-
mok kialakításába, a fegyelmi 
kérdésekben való együttes dön-
tés megkönnyíti a rendezők mun-
káját is. 

— A klubtagság eddig keveset 
hallott a Tanácsról. Kik a tagjai? 

— A Klubtanács 15 tagú. Mun-
kájában részt vesznek a klub 
felett védnökséget vállalt szervek 
képviselői, 3 fiatal oktató, továb-
bá a kari kultúrosok, valamint 
karonként egy-egy úgynevezett 
„szimpla" klubtag. 

— A programok kialakításán 
és a fegyelmi döntéseken túl mi-
lyen feladatot tölt be a Klubta-
nács? 

— A Klubtanácsnak minde-
nekelőtt létre kellett hoznia a 
klubszabályzatot — tájékoztat 
Link Márta klubvezető, a Klub-
tanács titkára —, hogy a ren-
dezvényeinket látogató fiatalok 
pontosan megismerhesség jogai-
kat és kötelességeiket, a klub 
belső rendjét. A szabályzat már 
elkészült, hamarosan a klubta-
gok is olvashatják. Továbbá igen 
fontos, hogy a Klubtanács tagjai 
folyamatosan felmérjék a hall-

gatók igényeit, kívánságait, s 
azokat az üléseken közöljék a 
klub vezetőivel. Szükséges az is, 
hogy a hallgatókat rendszeresen 
tájékoztassák a programokról, a 
klub belső életéről. 

— A belső élettel kapcsolat-
ban: gyakori szóbeszéd tárgya a 
klubtagok körében, hogy az egy-
forintos ruhatári díjnak és a 
vissza nem váltott üvegek árá-
nak összegét a személyzet saját 
céljaira használja fel... 

— Az intrika alaptalan, hiszen 
a ruhatári dí j és az üvegek ára 
eddig is klubbevételnek számí-
tott, amit a legjobban dolgozó 
rendezőink jutalmazására fordí-
tottunk. A rendezők egy tanév 
alatt 12 ezer 300 óra társadalmi 
munkát végeznek a klubért! A 
félreértések, a vádaskodások el-
kerülése érdekében — éppen a 
legutóbbi, februári Klubtanács-
ülésen döntöttük el — ezt az ösz-
szeget ezentúl a közművelődési 
bizottság kezeli. • 

„... hogy önmagukat 
lássák..." 

Következő kérdésemmel dr. Si-
mon Ferenchez, a Klubtanács el-
nökéhez fordulok: 

— Immár negyedik hónapja 
működik a Klubtanács. Mik a 
tapasztalatok: változott-e a prog-
ramok színvonala, a látogatott-
ság, egyáltalán hogyan vált be 
ez a vezetési forma? 

— Nehéz erről ilyen rövid idő 
után beszélni. Azt mindenesetre 
leszögezhetjük, hogy a Klubta-
nács működése még nem teljes. 
Tagjaiknak is rendszeresebben el 
kell járniuk a rendezvényekre — 
ez egyben önkritika is! Űgy ér-
zem, hogy az ülésezések helyett 
a tartalmasabb munkát inkább 
az jelentené, ha a Klubtanács-
ban levők egyénileg végeznék 
jobban az információszerzést és 
közvetítést. A z elkövetkező prog-
ramokról szólva — tényleg pa-
zar, változatos. Hogy csak néhá-
nyat -említsek: márciusban és 
áprilisban vendégünk lesz Ladá-
nyi Mihály költő és sor, kerül 
Harsányi Gábor, Darvas Iván, 
Ruttkai Éra előadói estjére, ze-
nés vetélkedőkre, nevesebb 
dzsesszegyüttesek közreműködé-
sével. A hagyományos progra-
mok mellett érdekesnek ígérke-
zik Korányi Tamás szexualitás-
ról szóló előadássorozata is. Fel-
adatunk, hogy még élménysze-
rűbbé tegyük fiataljaink számá-
ra a programokat, valóban nekik 
szóljon, elsősorban önmagukat 
lássák a rendezvényeken, pro-
duktív részesei legyenek azok-
nak! 

— Mit javasol ennek megvaló-
sításához a Klubtanács elnöke? 

— A klubtagok többsége hall-
gató, nappal, egyéni hibáktól 
függetlenül, igen komoly szelle-
mi erőfeszítéseknek vannak ki-
téve. Érthető, hogy este inkább 
szórakozni szeretnének. Épp 
ezért a tudományoskodás helyett 
a bevezető előadásokban az esz-
tétikum gyakorlati vonatkozásai-
ban kellene többet nyújtani szá-
mukra. Gondolok itt a f i lm-
klubra, a hanglemezklubra, a 
a dzsesszklubra. Persze, a poli-
tikai képzés sem hanyagolható 
el. S az említettek mellett, sze-
rintem, a Klubtanácsnak feltét-
lenül szorgalmaznia kell a klu-
bon belül egy önképzőkör kiala-
kítását is, amelyben a hallgatók 
maguk is produkálhatnak! Űgy 
vélem, ez újabb lépés lehetne az 
érdeklődés szélesebbé tételéhez, 
s ahhoz, hogy egyeseknek ne 
csak „kocsmát, pletykateret", ha-
nem mindenkinek hasznos, tar-
talmas lehetőségeket jelentsen a 
klub! 

S Z A L A Y Z O L T Á N 

Tegnap, ma, holnap — a menzán 
C Folytatás az 1. oldalról.) 

egy kicsit hozzáállás kérdése is 
az egész . . . 

Körséta a vezetővel 
Kasza Pál, az 5. számú üzem-

egység vezetője szívélyesen foga-
dott. Amikor a kifogásokat so-
roltam, sűrűn bólogatott. Vala-
mennyi panasszal találkozott 
már; a vállalat igyekszik javítani 
a helyzeten, de anyagi lehetősé-

iémákkal. A gondokat és a meg-
oldásukra tett javaslatokat a kö-
vetkezőkben foglalta össze: 

Az alapvető gond a konyha 
szűkös kapacitása, az éttermek 
zsúfoltsága. A K Ö J Á L 2800 fő ét-
keztetését engedélyezte, ezzel 
szemben naponta 3500—3600 em-
bernek főznek. A túlzsúfoltság 
megszüntetese érdekében már 
korábban a Debreceni Alföldi 
Vendéglátó Vállalatnak utaltat-
ták ki a Széchenyi téri Debrecen 

nának. amely a legjobban meg-
felel számukra. 

Dr. Dáni Sándor arra is fe l -
hívta a figyelmet, hogy a hallga-
tók miképpen járulhatnának hoz-
zá az ételek minőségének továb-
bi javításához. Segíthetnének pél-
dául az étlapok összeállításában. 
Az a tapasztalat, hogy nagyon 
kevesen jelzik igényeiket és pa-
naszaikat. A menzáról eltűnnek 
az edények, poharak, evőeszkö-
zök. Félévenként 70 ezer forint 
értékben kénytelen a menza pó-
tolni a készletét. Ezt az összeget 
egyébként az ebédek minőségé-
nek javítására lehetne fordítani. 

Legvégül még egy jó tanácsot 
is hallottunk: ne váljon rendsze-
ressé az ebédek hideg élelemre 
való beváltása! Egy fiatal fej lődő 
szervezetnek elengedhetetlen na-
ponta legalább egyszer a meleg 
étel! 

A jövő., 

Sokan naponta a kapu alatt! Hosszú sorból „startolnak" 

gei korlátozottak, a tárgyi felté-
telek nem a legmegfelelőbbek. 
Szívesen beszél az utóbbi évek 
beruházásairól. Modern háztartá-
si tűzhelyeket vettek. Négy gőz-
üstért 100 ezer forintot, az új 
mosogatógépekért 120 ezer forin-
tot fizettek. A kettes menzán 36 
ezer forintos költséggel kijavítot-
ták a parkettát. A z 5. menzát új-
jávarázsolták. De a legnagyobb 
beruházásuk jelenleg az épülő 
újszegedi menza, amelynek hat-
ezer fős előkészítő és ezer fős be-
fejező konyhája lesz. A fejlesz-
tési alapból a vállalat 7 millió 
forinttal járult hozzá az építke-
zéshez. 

— Mi az oka annak, hogy a 
hallgatók elégedetlenek az ételek ' 
minőségével? 

— Az utóbbi időben nem le-
hetnek elégedetlenek. Bizonyíték 
erre az is, hogy soha nem volt 
még ilyen magas a menzán ét-
kező hallgatók és dolgozók szá-
ma. (De évről évre emelkedik az 
egyetemi hallgatók létszáma is.) 
A vállalatoktól csak a legjobb 
minőségű árut vesszük át. Szako-
sítottuk a konyhát, így például a 
levest, á főzeléket, a húsokat 
mindig ugyanaz a szakember ké-
szíti. Jó és változatos az étlapunk 
még amellett is, hogy az áremel-
kedéseket nem követte állami tá-
mogatás: a z ebédet továbbra is 
9 forint 60 fillérből, a vacsorát 
pedig 8 forintból vagyunk kény-
telenek előteremteni. 

A beszélgetés után a konyhát 
és az étkező helyiségeket tekin-
tettük meg. Ha az aládúcolt épü-
lettől eltekintünk, a konyha olyan 
volt, amilyennek lennie kell: 
tiszta, a falakat csempe borítja, a 
berendezés modern. A menzákon 
11 óra és fél 12 között jártunk, 
amikorra már felkészültek a 
hallgatók fogadására. A z asztalok 
mögé szabályosan betolták a 6— 
6 széket, minden tányér és pohár 
frissen mosottan sorakozott a 

Éttermet. Az eredeti elképze-
lés az volt, hogy ott a főiskolai 
hallgatók étkeznének. Többszöri 
sürgetés ellenére is a vállalat 
nyílt árusítású vendéglátó egy-
ségként üzemelteti! ( ! ! ) Ezen a 
megoldáson túl arra is javaslatot 
tett a Menzabizottság, hogy az 
egyetemi menzán csak az egyete-
mi hallgatók és egyetemi dolgo-
zók étkezhessenek, a hozzátarto-
zók étkeztetését szüntessék meg. 

Továbbá a Menzabizottságnak 
az a véleménye, hogy a hallga-

A Menzabizottság javaslatai f i -
gyelemreméltóak. Hogy közülük 
mik valósíthatók meg és hogy 
mik a legfontosabb tervek, arról 
Balog István, a JATE gazdasági 
főigazgatója tájékoztatott: 

— A körülbelül 26 millió " fo-. 
rintos beruházással felépülő új-
szegedi menzát az új tanév kez-
detén szeretnénk átadni. Jelen 
pillanatban a műszaki átadást és 
a hiánypótlási munkákat kezdték 
meg, amelyek még másfél-két hó-
napig tartanak. A z új menzán 
ezer f ő étkezhet, délben a Móra, 
a Hermán kollégiumok és a bioló-
giai intézet dolgozói, este pedig 
a két kollégium lakói. Számukra 
egy ezer adagos, úgynevezett be-
fejező konyha főz. A hatezer ada-
gos „előkészítő" konyhából a 
mostani éttermek kapják majd a 

A csúcsforgalmi időben az ebédlő zsúfoltságán talán enyhftene, ha 
táskákat, könyveket a falakra szerelt polcokra rakhatnák. 

tók a havi 60 forintos húshozzá-
járulásból 30 forintot fizessenek 
be a menzára. Ugyanis a hús-
árak emelkedésével a nyers-
anyagnorma nem emelkedett 
párhuzamosan. A z intézkedés be-
vezetése az ételek mennyiségét 
és minőségét egyaránt emelné. 

Nem egészséges a menzának 
250 kilométerről történő igazga-
tása sem. A területi vezetőség 
hatásköre csekély, fontos kérdé-
sekben nem intézkedhet. Kisebb 

Manapság néha még a mosogató ablaka előtt is várni kel l . 

pultokon. Mintha nem is „a " 
menzát láttuk volna! Elgondol-
kodtató, hogy mennyivel barátsá-
gosabb, kényelmesebb, tisztább 
lenne itt minden az étkezés ide-
je alatt, ha megszűnne a zsúfolt-
ság! Ha nem az utcán kanyargó 
sor tűnne legelőször az ebédelni 
szándékozók szemébe! 

Egyelőre 
még csak javaslatok 

Dr. Dáni Sándor 1967 óta vég-
zi a Menzabizottság elnöki teen-
dőit. Tíz éve foglalkozik a prob-

problémák esetén is közvetlenül 
Debrecenhez kell fordulni, holott 
helyi vezetéssel egyik napról a 
másikra megoldást lehetne talál-
ni. 

Javasolták még azt is, hogy a 
hallgatók részére pénzben adják 
ki az étkezési költséget, és az 
üzemeltető vállalat á la carte 
rendszerű menzát tartana fenn. 
A hallgatók megkapnák a körül-
belül 10 forintnyi nyersanyag 
normát, a különbözetet ráfizet-
nék, és olyan ebédet fogyaszta-

félkész, már csak a befejezésre 
és melegítésre váró ételeket. 
Ugyanez a konyha nyolcezer 
adag gasztrofol ételféleséget is 
elő tud állítani. A teljesen kész, 
gyorsfagyasztott ételeket 8—10 
perc alatt melegítik fel, s ezzel a 
módszerrel szinte á la carte rend-
szerű étteremmé változik át a 
diákétkezde. A gasztrofol ételek 
változatosabbá is teszik az étren-
det. 

A túlzsúfoltságot és az ételek 
minőségét úgy tűnik, hogy már 
az újszegedi menza átadása is je-
lentősen javítani fogja. 1980-ra 
egy másik beruházás megvalósí-
tását is tervezik: a Li l iom utcá. 
ban (az egyetemi sokszorosító he-
lyén és a mellette levő telken) 
egy ötezer fős éttermet építenek. 
Háromezer JATE-s és kétezer fő -
iskolás étkeztetését oldaná meg 
az új létesítmény. Előreláthatóan 
30 millió forintba kerül az' ú j 
menza, a költségeket az Oktatási 
Minisztérium, a Belkereskedelmi 
Minisztérium, a megyei, a városi 
tanács és az Al földi Vendéglátó 
Vállalat fedezi. A z Irinyi kollé-
giumban pedig felszabadulnának 
az eddigi menzák helyiségei, több 
kollégistát szállásolhatnának el. 
A Lil iom utcai és az újszegedi 
létesítmények egy belátható idő-
re megoldják a hallgatók étkez-
tetését — fejezte be tájékoztató-
ját Balog István. 

A z elhangzott nyilatkozatok va-
lamennyiünket optimistává tesz-
nek. Érezzük, hogy „menzaügy-
ben" egyelőre még csak kis lépé-
sekben, de pár éven belül már 
nagy ugrásokkal haladhatunk elő-
re. De addig is az apróbb bosszú-
ságok kiváltó okainak megszün-
tetése — ahogy a fentiekből ki-
derült — nemcsak a kérdezette-
ken múlik. 

FEKETE K L A R A 
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